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Des de l’inici de la pandèmia

dadeS de la covid-19

Evolució a les regions sanitàries de Lleida i Pirineu-Aran
lleida

CAsos                                                           10.959
Morts                                                                      315

eSpanya

CAsos                                                      439.286
Morts                                                          29.011

catalunya

CAsos                                                      126.849
Morts                                                         12.994

món

CAsos                                         24.546.016
Morts                                                     833.628

DAtA risC DE rEbrot rt* ingrEssos A UCi MitjAnA D’EDAt DonEs %
lleiDa pirineu lleiDa pirineu lleiDa pirineu lleiDa pirineu lleiDa pirineu

18/08-24/08 312,57 255,82 1,19 1,45 7 1 41,03 37,75 49,53 54,41

11/08-17/08 233,47 246,44 0,95 2,29 1 0 41,22 39,52 50,80 44,00

04/08-10/08 235,54 85,62 0,75 1,74 14 0 43,15 24,36 56,01 59,09
(*) Taxa de reproducció efectiva del virus

CAsos ConfirMAts AMb PCr ingrEssos hosPitALAris DEfUnCions

Font: Departament de Salut

imatge d’un sanitari fent la pcr a un jove al centre cívic de Balàfia. més de 500 veïns de la Seu d’entre 36 i 50 anys es van sotmetre a pcr en el tercer i últim dia del test massiu.

íTmar FabregaT

m. marquèS / r.r. / e.f.
❘ lleiDa ❘ La província de Llei-
da és la que té el risc de rebrot 
més alt de tot Catalunya, amb 
293,61 punts, de la mateixa 
manera que la regió sanitària 
de Lleida, amb 312,57 punts i 
la de l’Alt Pirineu i Aran, amb 
255,82, també són les dos que 
tenen l’índex més elevat de totes 
les regions sanitàries, al davant 
de les tres de Barcelona i l’àrea 
metropolitana, amb uns índexs 
que se situen entre els 209,6 i els 
216,88 punts. 

En aquest sentit, el departa-
ment de Salut va alertar ahir 
que Lleida es troba en una “si-
tuació preocupant”, en una 
jornada en què es van iniciar 
les proves PCR massives a 200 
veïns del barri de Balàfia de 
Lleida d’entre 18 i 40 anys, en-
cara que també es van fer a nens 
que van anar al centre cívic. 

L’objectiu és detectar asimp-
tomàtics de la Covid. Encara 
que inicialment Salut preveia 
fer més PCR dilluns en aquest 
barri, finalment no serà així i 
les proves seguiran dimarts al 
centre cívic de l’Ereta, de 9.30 
a 13.00 hores i de 15.00 a 19.00 
hores per a la població a què li 
corresponen el CAP de Rambla 
Ferran. Dimecres, el mateix ho-
rari, tornaran a fer-se al centre 
cívic de Balàfia per a veïns de 
Pardinyes i el Secà. Finalment, 
dijous serà el torn de la Mario-
la. El subcap del SEM a Lleida, 
Sergi Hijazo, va dir que els re-
sultats tarden entre 30 i 36 ho-
res i va demanar fer quarantena 
fins que no es coneguin. Per la 

El pla de Lleida lidera el risc de rebrot a 
Catalunya i el del Pirineu és el segon
Més que a Barcelona, i Salut alerta que ha tornat “als nivells alts de principis de juliol” i demana limitar 
el contacte social || Proves a dos-cents veïns de Balàfia i dimarts seguiran al Barri Antic

n La regió sanitària de Llei-
da va registrar ahir quatre 
víctimes mortals més per Co-
vid-19, de manera que el total 
de defuncions a la província 
s’eleva als 315. Segons un dels 
portals de Salut sobre les da-
des del coronavirus, Aquas, 
un dels últims quatre decessos 
registrats tenia entre 40 i 49 
anys. D’altra banda, el pla ha 
registrat 103 casos més, amb 
un total de 10.245, i el risc de 
rebrot ha pujat en 37,78 punts, 

per la qual cosa ha arribat als 
312,57. Respecte als hospita-
litzats, n’hi ha quatre menys, 
amb un total de 95, dels quals 
18 són a l’UCI. En aquest sen-
tit, la delegada de Salut, Di-
vina Farreny, va assenyalar 
que “el sistema continua amb 
una pau tensa” i va recordar 
que segueixen derivant-se pa-
cients crítics del Pirineu per 
altres patologies al Parc Taulí 
de Sabadell i malalts de bai-
xa complexitat de la Segarra 

a Igualada i de la Noguera a 
l’hospital de Tremp. Per la seua 
banda, el Vall d’Hebron tam-
bé rep pacients de l’Arnau per 
descongestionar-lo.

D’altra banda, el Pirineu 
va sumar ahir 3 casos més, va 
arribar al total de 714 i té 8 
persones ingressades. Així ma-
teix, l’índex de rebrot a Albesa 
és de 1.869; a la Seu d’Urgell, 
de 891.55; a les Avellanes i 
Santa Linya, 1.017.38; a Ba-
laguer, 1.138.05; a Alcarràs, 
944.64; a Térmens, 2.179.72; 
a Belianes, 1.133.06; a les 
Borges, 323.08; a Mollerussa, 
717.41; a Sort, 12.4; a Tàrrega, 
449.73 i a Cervera, 123.72.

Moren quatre persones més i la província suma 106 nous positius

riSc de reBrot
a balaguer es dispara a 
1.138 punts després dels 
resultats dels cribratges 
massius a la població
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Ivars renova plaques solars de la casa 
de colònies i guanya eficiència.

p. 13
Acusacions d’intent d’atropellament i 
d’esborrar votants a Vilamòs.

p. 14

Vista del pantà de rialb el dia 22, quan el Pirineu i el Prepirineu estaven al 100% d’ocupació.

lAurA quIntAnA

maría molina
❘ tIurAnA/lA bAronIA ❘ Els munici-
pis afectats per Rialb denuncien 
que el pantà no està explotat 
turísticament, una situació que 
es podria revertir si la Confe-
deració Hidrogràfica de l’Ebre 
fes les inversions mínimes pro-
meses fa vint anys, diuen, els 
mateixos que té l’embassament, 
i hi hagués més promoció ins-
titucional. Malgrat que durant 
aquest mes l’afluència de turis-
tes ha estat massiva al Pirineu 
i el Prepirineu, on hotels, càm-
pings i cases rurals han arribat 
al 100% d’ocupació, l’entorn 
de Rialb estava desert. Una si-
tuació ben diferent presenta-
ven Sant Antoni o Cellers, al 
Pallars Jussà. Segons l’alcalde 
de Tiurana, Àngel Villarte, po-
dria ser ben diferent si la CHE 
habilités els embarcadors, illes 
flotants i platges promeses com 
a contrapartida per deixar les 
seues cases a mitjans dels anys 
noranta, una cosa que no costa-
ria gaire i canviaria la fisonomia 
de l’embassament. 

En el mateix sentit es va ex-
pressar l’alcalde de la Baronia, 
Antoni Reig, que va remarcar 
que “no hi ha platges habilita-
des, per la qual cosa la gent no 
l’utilitza com a zona de bany”. 
No obstant, en aquest munici-
pi hi ha una empresa d’esports 
nàutics, Lapica Trips, que as-
segura que ha treballat bé du-
rant l’estiu, tenint en compte els 
efectes de la Covid, encara que 
hi podria haver més activitat si 
l’entorn estigués més preparat, 
una cosa que també serà un re-

Pobles de Rialb denuncien que el turisme no 
arriba a l’embassament i exigeixen mesures ja
Platges, embarcadors i illes flotants que ja es van prometre fa vint anys i més promoció || Per tenir 
banyistes com Sant Antoni i Cellers a l’espera del pla director, encara en tràmit

municipis promoció

vulsiu per a la inversió priva-
da. La presidenta del Consorci 
Segre-Rialb, que reuneix els 
municipis de Tiurana, Basse-
lla, la Baronia, Ponts, Oliana i 
Peramola, i alcaldessa d’aquesta 

última població, Gemma Orrit, 
va remarcar que el pantà no està 
pensat per a l’explotació turís-
tica i que únicament es podrà 
revertir aquesta situació quan 
hi hagi un pla d’usos i gestió es-
pecífic per a l’embassament i el 
seu entorn, cosa que fa anys que 
es tramita.

Val a recordar que Territori 
va aprovar al gener el Pla Direc-
tor Urbanístic per a la gestió de 
l’entorn de l’embassament des-
prés de dos anys de tràmits, que 
preveu una via verda al voltant 

de 120 quilòmetres per al sende-
risme i l’aprofitament de la làmi-
na aquàtica amb una inversió de 
quinze milions d’euros. No obs-
tant, es tracta d’una aprovació 
inicial, per la qual cosa queda 
pendent que el Govern ho rati-
fiqui definitivament perquè els 
consistoris posin fil a l’agulla, 
una qüestió que la Covid pot de-
morar temps, va explicar Orrit. 
Tanmateix, alguns alcaldes no 
volen continuar desaprofitant 
oportunitats com ha passat 
aquest mes.

iniciatiVeS PriVadeS
Millorar la imatge de 
l’entorn atrauria més 
empreses privades  
a l’embassament

La Baronia preveu 
obrir l’accés al 
forat de Bulí en  
els propers dies
n L’ajuntament de la Baro-
nia preveu obrir ben aviat 
l’accés al forat del Bulí, un 
congost al riu Rialb molt 
freqüentat per turistes i 
amants del barranquisme. 
El consistori del munici-
pi el va tancar el mes de 
juliol passat els caps de 
setmana i festius i durant 
aquest mes va restringir 
el pas cada dia excepte a 
veïns i esportistes que ha-
guessin sol·licitat permís 
amb temps donat el risc 
d’incendis i el col·lapse 
de turistes que acudien 
a la zona. Segons va ma-
nifestar l’alcalde, Antoni 
Reig, si s’hagués produït 
un foc la zona hauria es-
tat una trampa, ja que no 
hi haurien pogut acce-
dir bombers ni vehicles 
d’emergència. La previsió 
és tornar a obrir el pas al 
barranc quan el Pla Alfa 
arribi a nivell 0. Segons 
els Agents Rurals, avui 
el nivell serà 1 a l’espera 
que continuïn baixant les 
altes temperatures que 
s’han registrat en els úl-
tims dies i es registrin pre-
cipitacions que redueixin 
totalment la possibilitat 
d’incendi.

maría molina
❘ solsonA ❘ Les discrepàncies per 
la distribució d’ajuts per a la mi-
llora de camins al Solsonès s’ha 
saldat amb la dimissió del con-
seller responsable de la xarxa 
viària comarcal, Xavier Berto-
lín, d’ERC, al no estar d’acord 
amb les directrius fixades per 
l’equip de govern republicà i, 
en especial, la seua presidenta, 
Sara Alarcón. Bertolín conside-
ra que pot fer-se un repartiment 
equitatiu entre els quinze muni-

cipis de la subvenció de 300.001 
euros de Territori, mentre que la 
directiva l’ha concedit a quatre 
pobles (Clariana, Castellar, la 
Molsosa i la Coma i la Pedra) 
per motius de celeritat ja que 
les obres han d’estar acabades a 
finals de novembre. Tampoc hi 
estan d’acord els set consellers 
de JxCat, que ja la setmana pas-
sada van demanar la dimissió 
d’Alarcón i van exigir un con-
sell d’alcaldes (vegeu SEGRE del 
21) per revertir aquesta decisió. 

Els dos consellers independents 
(l’alcalde de la Molsosa, Marià 
Chaure; i el de Riner, Joan Solà) 
també esperen les explicacions 
d’Alarcón, encara que priorit-

zen no perdre l’ajuda, i reclamen 
una reconsideració i un acord de 
cara a pròxims anys. Serien nou 
els consellers en desacord amb 
les línies marcades per Alarcón 
davant els 10 d’ERC (9) i la CUP, 
amb un conseller, als quals dóna 
suport la distribució, per la qual 
cosa no es podria pensar en una 
moció de censura ja que, segons 
JxCat, no hi hauria suports.

Seguirà com a edil
Per la seua part, Alarcón con-

sidera que no està qüestionada 
i respecta la decisió de Berto-
lín, que continuarà com a edil 
d’Odèn. Dilluns hi haurà un ple 
extraordinari per aprovar els 
ajuts i dimarts s’ha convocat un 
consell d’alcaldes.

Dimiteix el conseller de camins d’ERC al 
Solsonès al discrepar amb la presidenta

política reaccions

reconSideració
nou dels consellers a 
l’oposició exigeixen que es 
reconsideri el repartiment 
de l’ajuda de 300.001 euros

Nova empresa assessora 
al CEI del Jussà
❘ treMp ❘ El CEI del Jussà comp-
ta amb una nova empresa de 
processos de digitalització 
empresarial i assessorament 
informàtic. La firma Totook 
també va guanyar aquest any 
el premi Jove Emprenedor 
del Jussà.

Les Borges celebra el 
mercat de rebaixes
❘ les borges blAnques ❘ El comerç 
de les Borges celebra avui el 
mercat de rebaixes d’estiu 
durant tot el matí amb mol-
tes ofertes.
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VIELHA
Conselh Generau d’Aran  .  .  .  .  .  . 973 64 18 01 
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 18 
Hospital Val d’Aran  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 04

CAP  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 31 40
Farmàcies  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Català  .  . 973 64 23 46
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Palà  .  . 973 64 25 85 
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Òscar Nart Vielha  .  . 639 300 860
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Bausen  .  . 695 90 60 90
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Belmonte  .  . 649 98 73 19
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . Dedieu  .  . 629 37 00 70
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .Vergés  .  . 639 11 06 42 
  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .Viló  .  . 616 55 33 62

Informació i Turisme .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 01 10 
Correus .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 09 12
Urgències  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .112
Pompièrs d’Aran  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 80  
Mossos d’Esquadra  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 35 72 85 
Guardia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 00 00 
BOSSÒST
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 81 57 

Dispensari mèdic .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 11 
Guàrdia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 07
Farmàcia Almansa .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 19 

LES
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 80 07 
Dispensari mèdic .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 82 29 
Comissaria Policia  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 80 14 
Farmàcia Almansa .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 72 44 

SALARDÚ
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 40 30
Guàrdia Civil  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 40 32  
VILAMÒS
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 07 39   
BAuSEn
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 70 24
ES BÒRDES
Ajuntament .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 973 64 09 39

Aran

Guerra oberta d’acusacions a Vilamòs 
entre l’alcalde i el seu antecessor
El primer edil denuncia intents d’atropellament que atribueix a l’exalcalde || Aquest 
acusa el govern local d’intentar esborrar els votants del cens per evitar que l’escullin

municipis polèmica

Vielha acollirà 
un centre per  
a empreses 
innovadores
❘ lleiDa ❘ Vielha acollirà un 
espai de networking per a 
empreses per afavorir la in-
novació en zones de mun-
tanya. El síndic d’Aran, 
Paco Boya, i la ministra de 
Transició Ecològica, Teresa 
Ribera, van presentar ahir 
de forma telemàtica aques-
ta iniciativa publicopriva-
da, que ha rebut el suport 
de les dos administracions, 
la patronal PIMEC i l’asso-
ciació d’empresaris Pallars 
Actiu, així com empreses 
d’implantació nacional i 
internacional. Ribera va 
apuntar que “ajudarà a re-
cuperar l’equilibri territo-
rial” mentre que Boya va 
destacar que la Val “vol ser 
un referent en l’àmbit de la 
innovació, la tecnologia i la 
retenció i atracció del talent 
en zones de muntanya”.

empreses

ETh dEVIER der aranés ena 
epòca contemporanèa non s’en-
tenerie sense er ingent trabalh 
amiat a tèrme per Frederic Ver-
gés Bartau, Fico, distingit en-
guan damb un mès que meritat 
Prèmi Robèrt Lafont, qu’autre-
ge era Generalitat de Catalon-
ha, e qu’ei estat prepausat peth 
govèrn deth Conselh Generau 
e ratificat de forma unanima 
peth sòn plen. Se quauquarrés 
pòt recéber aguest reconeishe-

ment ena defensa, projeccion 
e promocion dera lengua oc-
citana qu’ei Fico, mèstre de 
mèstres, apassionat d’Aran e 
era lengua, referent ineludible 
en encastre lingüistic e cultu-
rau, activista e scientific dera 
promocion, normativizacion 
e normalizacion der aranés 
quan ère tot per hèr e ben pò-
gui i apostauen. d’ençà des ans 
70, a impartit classes e corsi 
d’aranés. Responsable deth 

reciclatge deth professorat, si-
guec eth prumèr defensor dera 
apertiença der aranés ath gas-
con, membre dera Comission 
entar estudi dera Normativa 
Lingüistica Aranesa, director 
deth Centre de Normalizacion 
Lingüistica e president dera 
Seccion de Lingüistica der IEA. 
Ei autor e coautor de lèu ua vin-
tea de publicacions en aranés, e 
de mès d’ua dètzea de publica-
cions didactiques entara escòla, 
e ara trabalhe ena elaboracion 
d’un diccionari castelhan – ara-
nés, ua òbra fòrça demorada. 
dilhèu eth principau merit de 

Fico qu’ei eth de prestigiar era 
lengua, pr’amor qu’er aranés ei 
ua lengua de montanha, d’ua 
societat ramadèra e de super-
viuença, òc, mès tanben mos a 
ensenhat qu’er aranés pòt èster 
ua lengua culta, literària, dera 
mielhor tradicion literària, ua 
lengua tà estimar e escríuer, 
damb era quau ei possibla par-
lar de filosofia, sciéncia e, ara 
fin, de tot, ua lengua coma es 
autes, era ahlama dera quau 
persute en mantíer viua perque 
sap que mos definís collecti-
vament e hargue tanben nòste 
imaginari.

Fico

AmAdor mArqués
dElin E dE lAn

r. r.
❘ lleiDa ❘ L’alcalde de Vilamòs, 
Oriol Sala (UA), i el seu an-
tecessor al càrrec i ara edil 
a l’oposició, Francesc Castet 
(CdA) han intercanviat acu-
sacions molt més enllà de la 
confrontació política. Sala ha 
presentat una denúncia da-
vant dels Mossos en la qual 
atribueix a Castet dos intents 
d’atropellar-lo: un amb un tot-
terreny, i un altre amb una re-
troexcavadora. L’antic alcalde, 
per la seua part, creu que el 
consistori intenta “esborrar del 
cens” votants de CdA mitjan-
çant una revisió del padró.

En la seua denúncia davant 
dels Mossos el 29 de juny, Sala 
acusa Castet d’“atemptar con-

tra la seua integritat” i detalla 
que, en dos trobades a Vilamòs 
amb l’exalcalde al volant, va 
haver d’“apartar-se per evitar 
ser atropellat”. Castet, per la 
seua part, va dir que no tenia 

cap constància de denúncia 
contra ell i va qualificar d’“in-
venció” les acusacions de l’al-
calde. Pel que fa a la revisió 
del padró, afectaria un màxim 
d’una vintena de persones, a 

les quals el consistori proposa 
donar de baixa al no residir al 
municipi. Castet va reconèi-
xer que “és una pràctica legal”, 
però “l’apliquen només a per-
sones que em voten” mentre en 
mantenen d’altres que tampoc 
viuen a Vilamòs i l’exalcalde 
considera votants d’UA. Sala 
ho va rebutjar. Va dir que l’an-
terior consistori va revisar el 
padró, que en la proposta de 
baixes “hi ha qui em vota” i 
que l’agutzil i el secretari mu-
nicipal van acreditar que no 
viuen al poble. “Els afectats 
han pogut al·legar i Estadística 
es pronunciarà”, va afegir. Tot 
i que cadascú creu saber qui 
conforma el seu electorat, el 
vot és secret.

leS clauS

Relleu als 34 anys. L’elecció d’Oriol Sala com a alcalde el 
2019 va posar fi als 34 anys al càrrec de Francesc Castet. El 
va ostentar de forma ininterrompuda des del 1983, i la major 
part d’aquell temps va ser sota les sigles de CDA, partit que 
continua representant ara com a regidor a l’oposició.

Nombroses polèmiques. El resultat dels comicis va ser ob-
jecte d’un recurs electoral per part de CDA i, des d’aleshores, 
hi ha hagut polèmiques i tensions entre l’actual alcalde i l’ex-
primer edil, ara al capdavant de l’oposició.

Editen una 
gramàtica de 
l’occità aranès

llengua

❘ vielha ❘ L’Institut d’Estudis 
Aranesi-Acadèmia aranesa 
dera llengua occitana ha 
publicat la Gramàtica de 
l’occità aranès. ha comp-
tat amb la participació du-
rant quatre anys de més de 
vint persones del món de 
la lingüística i coneixedors 
de l’occità, especialment la 
variant aranesa. L’Acadè-
mia ja ha editat deu obres, 
entre les quals el Diccionari 
de l’aranès.

17033

rcolomina
Resaltado

rcolomina
Resaltado



20 esports Segre 
Dissabte, 29 d’agost del 2020

bàsquet lliga eba

Sessions voluntàries al CB Alpicat abans de la pretemporada
❘ alpicat ❘ Alguns jugadors del 
Club Bàsquet Alpicat han fina-
litzat els entrenaments volun-
taris en grups reduïts al pave-
lló Antoni Roure després del 

confinament. La setmana que 
ve ja començarà oficialment 
la pretemporada amb tota la 
plantilla. Dimarts a la tarda 
es començarà amb un entre-

nament físic i posteriorment 
es passarà a la pilota. Abans i 
després de cada entrenament 
es prendrà la temperatura als 
jugadors.

redacció
❘ lleiDa ❘ La Paeria negocia 
amb Artesa de Lleida l’ús 
de les instal·lacions espor-
tives d’aquesta localitat per 
realitzar els entrenaments 
de diversos clubs esportius 
de la ciutat, especialment de 
patinatge.

El regidor d’esports i acti-
vitat física, Sergio González, 
va visitar aquesta setmana 
les instal·lacions esportives 
d’Artesa de Lleida juntament 
amb l’alcalde de la localitat, 
Pere Puiggròs, i el seu regi-
dor d’esports, Marcel Mor. 
En el transcurs de la reunió 
es va tractar la possibilitat 
de disposar de les instal·la-

cions algunes hores durant 
la setmana. González con-
sidera que “la col·laboració 
entre administracions és, en 
aquests moments, més neces-
sària que mai”, i va assenya-
lar que continuaran negoci-
ant per acabar de concretar 
els horaris.

La necessitat d’espais per 
a entrenaments sorgeix pel 
fet de no poder disposar, de 
moment, del pavelló Onze de 
Setembre, ja que en aquest 
espai hi ha instal·lat l’hospital 
provisional per a malalts de 
la Covid-19.

Cal recordar que el Lleida 
Llista ha hagut d’anar-se’n a 
Mollerussa i Bell-lloc.

La Paeria negocia amb 
Artesa de Lleida l’ús de 
les seues instal·lacions

poliesportiu clubs

el genet lleidatà Julià giròs amb rosseta.

❘ lleiDa ❘ El genet lleidatà Ju-
lià Giròs Martí, muntant la 
Rosseta, va aconseguir doble 
medalla de bronze en l’apar-
tat individual i per equips a 
la prova de salt del Campio-
nat d’Espanya de ponis, en la 
disciplina de CCE (concurs 

complet), categoria A cele-
brat a Segòvia. En doma, el 
binomi va ser novè i en cros 
van acabar en cinquena po-
sició. Julià Giròs, natural de 
Salàs del Pallars, va ser l’únic 
participant lleidatà en aquest 
Estatal.

El lleidatà Julià Giròs, doble 
bronze a l’Estatal de ponis

L’atleta Toni Abadía guanya una carrera a un cavall
❘ palma ❘ L’atleta espanyol Toni Abadía va guanyar ahir el duel 
contra el cavall Variuso du Bouffey del desafiament Atleta 
vs Cavall, a l’hipòdrom de Son Bru de Palma. Abadía havia 
de fer una volta a l’hipòdrom, una distància de 1.000 metres, 
mentre que el cavall n’havia de fer dos.

Tres alpinistes cecs coronen un pic als Alps
❘ parís ❘ Tres muntanyencs cecs o amb discapacitat visual greu 
(dos homes i una dona) van coronar ahir el Gran Sassière, a 
3.751 metres d’altitud, el pic més rellevant de la regió alpina 
francesa del Vanoise (Alps de Graies).

Mor als 85 anys un històric muntanyenc espanyol
❘ maDriD ❘ Salvador Rivas Martínez (Madrid, 1935), director 
del Reial Jardí Botànic (RJB) del Consell Superior d’Investi-
gacions Científiques (CSIC), i històric muntanyenc espanyol, 
entre moltes altres coses, va morir ahir a Rivas-Vaciamadrid 
als 85 anys.

xavier Madrona
❘ lleiDa/Barcelona ❘ La Secretaria 
General de l’Esport i l’Activi-
tat Física va enviar ahir un co-
municat que incumbeix fede-
racions i clubs en relació amb 
l’inici i desenvolupament de la 
temporada 2020/2021, en què 
aconsella, entre altres mesures, 
ajornar fins i tot l’inici de les 
competicions si fos necessari. 
En aquest sentit, el departa-
ment que dirigeix Gerard Fi-
gueras recomana “flexibilitat 
i disposar de fórmules alterna-
tives de competició davant de 
l’elevada probabilitat que no es 
puguin complir els calendaris, 
tal com estan previstos, amb 
normalitat”.

El secretari general de l’es-
port ja va alertar aquesta set-
mana que serà un any en el 
qual les activitats esportives i 
les competicions hauran d’anar 
adaptant-se a l’afectació de la 
pandèmia als diferents territo-
ris. “Perquè les estadístiques 
ens diuen que molt probable-
ment tindrem detecció de con-
tagis, hauran de guardar qua-
rantena equips o grups i per 
tant això alterarà el calendari 
previst.”

El comunicat aclareix que la 
prohibició de fer trobades i re-
unions de més de deu persones, 
inclosa a la Resolució de Salut 
que es publicarà al DOGC en 
les pròximes hores, no afecta 

l’activitat esportiva, sinó que 
continuarà regint-se pels pro-
tocols que hi ha establerts fins 
al monent.

Entre altres recomanacions 
es demana evitar al màxim el 
contacte físic en els entrena-
ments, l’ús de vestidors i dut-
xes, i l’assistència de públic, 
excepte en el cas de menors, 
que podran anar acompanyats 
per un adult.

Figueras i la consellera de 
Presidència, Meritxell Budó, 
van participar ahir en una re-
unió sectorial telemàtica amb 
el ministre d’Esports, José Ma-
nuel Rodríguez Uribes.

poliesportiu coronavirus

Jugadors de la base del Balàfia entrenant-se dimecres passat.

itmar faBregat

Lligues amb risc 
d’ajornament
El Govern aconsellarà retardar-ne l’inici si hi ha rebrots

leS clauS

Evitar contacte físic
z als entrenaments es recoma-
na prioritzar aquelles dinàmi-
ques individuals i de tecnifi-
cació que evitin, en la mesura 
possible, el contacte físic.

Limitar dutxes i públic
z limitar al màxim la utilitza-
ció de vestidors i les dutxes, 
i la presència d’espectadors, 
excepte en el cas de menors 
d’edat, que podran anar amb 
un adult.
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Festes majors pendents del temps
Miralcamp inicia el programa d’activitats amb cinema a la Fresca, que canvia d’ubicació 
per la tempesta || Guissona adapta les celebracions, amb cita prèvia

Sessió de cine ahir al Casal Cultural Josep Maria Solé i Sabaté, a Miralcamp.

joan gómez

redaCCió
❘ miralcamp ❘ Miralcamp va iniciar 
ahir la celebració de la festa ma-
jor amb una sessió de cine amb 
la pel·lícula Jumanji. Davant de 
la previsió de pluja, l’activitat, 
que s’havia de celebrar a l’aire 
lliure, es va traslladar al Casal 
Cultural Josep Maria Solé i Sa-
baté, i va començar a dos quarts 
de vuit. Entre els actes previs-
tos per avui hi ha l’espectacle 
Stunt Show, previst inicialment 
a l’avinguda Doctor García Tei-
xidó i que finalment es durà a 
terme a l’avinguda Pla d’Urgell, 
a partir de les 11 del matí. Les 
activitats s’allargaran fins di-
lluns vinent, amb la clausura 
de les festes amb un castell de 
focs artificials. 

Per una altra banda, l’ajun-
tament de Guissona ha optat 
per reduir els actes que havia 
previst per a la festa major, que 
s’havia de celebrar entre el 4 i 
el 10 de setembre, després de 
l’anunci del Govern de prohibir 
les trobades socials durant 15 
dies. El consistori va explicar 
ahir en un comunicat que final-
ment només mantindrà sis pro-
postes, totes amb reserva prèvia 

tradicions lleure

i en un únic espai ubicat al car-
rer Verge del Claustre número 
60 (Enginyeria). L’ajuntament 
va advertir que aquesta nova 
proposta pot també veure’s mo-
dificada en qualsevol moment 
si la situació actual respecte a la 

pandèmia canvia o es publiquen 
noves mesures i restriccions.

Per la seua part, Tremp també 
va presentar un programa per a 
la festa major, que se celebrarà 
del 4 al 8 de setembre, marcat 
per la Covid-19, però que comp-

tarà amb espectacles i activitats 
per a tots els públics. Hi haurà 
aforament limitat i amb els pro-
tocols de seguretat sanitària, 
a més de potenciar la presèn-
cia d’espectacles i companyies 
locals.

Una de cada tres persones 
de més de 80 anys viu sola

població llars

❘ barcelona ❘ Una de cada tres per-
sones de més de 80 anys viu sola 
a Catalunya, segons les dades 
del Consell de Treball Econò-
mic i Social de Catalunya. La 
principal causa és que el 27,3 
per cent de les persones majors 
de 65 anys són viudes, el 39,3 
per cent en el cas de les dones 
i l’11,8 per cent dels homes. 
També viuen soles el 23,4 per 
cent de les persones majors de 

65 anys i una de cada deu per-
sones del conjunt de la societat. 
L’entitat considera que les per-
sones grans han estat un dels 
col·lectius més vulnerables du-
rant la pandèmia perquè tenen 
més risc de patir complicacions 
greus, sobretot els majors de 80 
anys. “Especialment dura i pre-
ocupant ha estat la situació de 
les persones de les residències”, 
va alertar l’entitat.

el síndic insta a prendre mesures per 
l’augment d’agressions lgTbi-fòbiques

denúncies organismes

redaCCió
❘ barcelona ❘ El síndic de greuges 
ha demanat a les administraci-
ons més accions per frenar els 
atacs contra el col·lectiu LGT-
BI, després de detectar “una 
creixent” violència i incidents, 
segons va informar ahir en un 
comunicat. En els últims anys, 
el síndic ha actuat d’ofici da-
vant actes de caràcter homòfob 
i transfòbic, també a Lleida, i 

casos que s’han denunciat ofi-
cialment davant dels Mossos 
d’Esquadra i en els quals hi ha 
hagut més d’una víctima. Val 
a recordar que el mes de juny 
passat una parella de Lleida va 
denunciar una agressió homò-
foba quan van ser agredits en 
una terrassa del carrer Mag-
dalena. Segons Colors de Po-
nent, durant el confinament 
van rebre denúncies per tres 

agressions homòfobes. El sín-
dic va demanar a les adminis-
tracions amb competències “la 
informació sobre si s’ha decidit 
iniciar alguna campanya o re-
forçar les actuacions en aten-
ció i prevenció d’aquest tipus 
de violència: si han detectat 
necessitats i possibles solu-
cions i quines són les accions 
de coordinació amb els altres 
departaments”.

investiguen com 
predir la teràpia  
per tractar el Toc

investigació

❘ maDriD ❘ Un estudi de la Uni-
versitat de Michigan sugge-
reix la possibilitat de predir 
quina teràpia ajudarà els pa-
cients amb trastorn obsessi-
vocompulsiu (TOC): una que 
els exposi al tema específic 
dels seus pensaments obses-
sius o una que se centri en 
la reducció de l’estrès i un 
enfocament de resolució de 
problemes.

consumir bròcoli 
protegeix dels  
rajos de sol nocius

estudi

❘ múrcia ❘ El bròcoli disposa 
de propietats que contribu-
eixen que el bronzejat duri 
més temps i també actua com 
a protecció contra els radicals 
lliures de la radiació ultravi-
olada, segons les conclusions 
publicades per l’Associació 
+Brócoli d’un estudi del La-
boratori de Fitoquímica del 
Departament de Ciència i 
Tecnologia d’Aliments del 
CEBAS-CISC.
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m. codinaS
❘ montblanc ❘ L’escriptor lleida-
tà Llorenç Capdevila i Roure, 
que també col·labora amb el 
grup SEGRE des de fa gairebé 
quinze anys, ha guanyat amb 
Pell de Serp, la seua última no-
vel·la, el premi Portal de Bové 
de narrativa del I Certamen 
Literari Vila de Montblanc, or-
ganitzat per l’associació L’Es-
carritx amb la col·laboració de 
l’ajuntament. L’obra, dividida 
en deu capítols, narra quatre 
històries de quatre personatges 
ubicades en diferents espais 
temporals. 

“És una novel·la que exigeix 
certa atenció al lector, però 
crec que aquesta té recompen-
sa”, va explicar l’autor, que va 
afegir que “bona part es basa 
en la sorpresa”. En aquest sen-
tit, Capdevila va revelar que 
les històries estan relaciona-
des entre elles i que, malgrat 
que en un inici tenia la intenció 
de fer una novel·la negra, va 
anar afegint-hi elements d’al-
tres gèneres com l’històric i el 
psicològic, “ja que repassa al-
guns episodis dels últims cent 
anys d’història i, a més, s’en-
dinsa profundament en la ment 
dels personatges”. Així doncs, 
alguns fets històrics que apa-
reixen al llibre són l’atemptat 
d’Hipercor perpetrat per ETA, 
la primera Champions guanya-
da pel Barça o fins i tot la vaga 
estudiantil de l’1 d’octubre del 

2018, un any després del re-
ferèndum d’independència de 
Catalunya, encara que l’autor 
va remarcar que “aquests fets 
no són el centre de la trama”. 

Així mateix, Capdevila 
va explicar que aquesta obra 
“és una síntesi de tot el que 
he escrit fins ara en què con-

flueixen la meua experiència 
i les meues lectures”. El premi 
està dotat amb 5.000 euros i 
inclou la publicació del llibre 
a Pagès Editors, editorial amb 
què Capdevila ja ha treballat 
anteriorment “i amb la qual 
estic molt content de tornar a 
col·laborar”.

montblanc premia una 
novel·la de llorenç capdevila
L’obra ‘Pell de Serp’ obté el Portal de Bové de narrativa || Està 
dotat amb 5.000 euros i la publicació del llibre a Pagès Editors

literatura guardons

L’escriptor lleidatà Llorenç capdevila i roure.

El Dansàneu 
obté una xifra 
rècord de venda 
d’entrades
Esgotades en totes les 
propostes de pagament

festival espectacles

el Petit de cal eril i la ballarina montserrat Selma, dijous a la nit al recinte firal d’esterri.

redacció
❘ EstErri D’ànEu ❘ El Dansàneu, que 
finalitzarà demà, ha aconseguit 
aquest any una xifra rècord 
en el volum de venda d’entra-
des, malgrat que en aquesta 
vint-i-novena edició l’aforament 
s’ha reduït a un terç de l’habi-
tual. Així, el públic ha adquirit 
fins a 1.500 localitats, cosa que 
implica que s’han esgotat totes 
les disponibles per als especta-
cles de pagament.

D’altra banda, dijous pas-
sat, el tàndem format per El 
Petit de Cal Eril i la ballarina 
de flamenc Montserrat Selma 
va deixar el públic del recinte 
firal d’Esterri amb molt bon sa-

DansànEu

bor de boca. Així mateix, ahir 
va tenir lloc l’espectacle de circ 
contemporani de la companyia 
Nilak, que va combinar la seua 
proposta escènica amb la mú-
sica pirinenca d’Arnau Obiols. 

Posteriorment, estava prevista 
l’actuació de Marala Trio, que 
es va traslladar a al recinte firal 
per la previsió de pluja. Avui, 
l’Hostal Valls d’Àneu acollirà a 
les 12 hores l’actuació del Duet 

Daura; el recinte firal d’Esterri 
l’espectacle Ovidi 25 a les 19 
hores i, finalment, Nerea Mar-
tínez presentarà Biraka a les 23 
hores a l’església dels Sants Just 
i Pastor de Son.

cultura ja treballa 
per declarar el 
sector “servei 
essencial”

activitat

❘ barcElona ❘ La conselleria 
de Cultura ja treballa en la 
concreció de l’encàrrec del 
president de la Generalitat, 
Quim Torra, de declarar el 
sector “servei essencial”. El 
departament està fent efecti-
va la descripció de l’activitat 
cultural perquè pugui aco-
llir-se en la declaració i en el 
desenvolupament normatiu 
imprescindible, que haurà 
d’aprovar el Govern. 

En aquest sentit, la decla-
ració permetria, per exem-
ple, el no-cessament de l’ac-
tivitat en cas que es tornés a 
establir l’estat d’alarma per 
un agreujament de la pan-
dèmia, malgrat que l’activi-
tat continuaria sotmesa a les 
restriccions de funcionament 
establertes per les autoritats 
sanitàries.

Balaguer clausura la mostra sobre esquelets
❘ balaguEr ❘ El Museu de la Noguera clausurarà demà l’expo-
sició Ossos que, inaugurada al juny, mostra com s’aconse-
gueix informació sobre com vivia i moria la gent en l’època 
medieval a partir de l’anàlisi de restes òssies.

El Museu de Conca Dellà amplia les visites guiades
❘ isona i conca DEllà ❘ El Museu de Conca Dellà ha ampliat l’ho-
rari així com el nombre de visites guiades als jaciments, al 
Castell de Llordà i a l’església de Santa Maria de Covet fins 
al dia 13 de setembre.

actuació de diumenge passat del Trío neubauer.

cicle música

redacció
❘ gausac ❘ El cicle de concerts 
Aran Musicau arribarà a la 
fi avui a les 19.30 hores al 
Pla de Batalher de Gausac 
amb un concert a càrrec de la 
històrica banda de lleidatana 
Pixie Dixie, que oferirà un 
repertori de temes de swing. 
Després de les actuacions de 

The Hanfris Quartet i el Trío 
Neubauer, aquest serà l’últim 
concert de la primera edició 
del cicle, que supleix el Ro-
manic Musicau, encara que 
no es descarta que coexistei-
xin en un futur. En cas que 
plogui, el concert de Pixie 
Dixie es traslladarà a l’es-
glésia de Mijaran de Vielha.

aran musicau s’acomiada 
avui amb Pixie Dixie

iDEEsiProjEctEs
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